
 رئيس سازمان هواشناسي كشور با اشاره به تغيير اقليم زمين گفت: روند 
گرمايش فعلي زمين در ۱۰ هزار سال گذشته بي سابقه است و ميانگين 

افزايش دماي كشور ما با سرعتي دو برابر روند جهاني پيش مي رود. 
 سخنگوي وزارت بهداش��ت از توليد ۷۰ ميليون قوطي شير خشك 
تا پايان سال در كشور خبر داد و گفت: تخصيص ارز ترجيحي به شير 
خشك مورد نياز بر حسب تعداد قوطي توليدي ادامه يافته و با توجه به 
اختلاف قيمت عرضه آن با بازار جهاني، نسبت به نظارت هوشمند بر 

زنجيره تأمين شير خشك از كارخانه تا داروخانه اقدام مي شود. 
 مسئول بازس��ازي اتوبوس هاي ش��ركت واحد از ورود 4۰ دستگاه 
اتوبوس دو كابين بازس��ازي ش��ده به ناوگان تهران خب��ر داد و گفت: 

5۰درصد ناوگان اتوبوسراني پايتخت فرسوده است. 
 معاون بهداشت وزارت بهداشت  گفته است: همين حالا اگر بخواهيم 
در شبكه بهداشت به صورت مطلوب ارائه خدمات كنيم نياز به ۶۰ هزار 
نيرو داريم. بنابراين اگر بخواهيم با داشته هاي موجود خود طرح پزشك 

خانواده را اجرا كنيم، قطعاً با چالش مواجه مي شويم. 
 رئيس سازمان بازرسي كل كشور از شناس��ايي ۲۱۰ گلوگاه فساد 
در حوزه هاي مختلف خب��ر داد و گفت: اين گلوگاه ه��ا به دولت اعلام 

شده است. 
 رئيس فراكسيون طب سنتي در مجلس گفت: در عرصه توليد علم 
در طب مكمل، رتبه چهار جهاني را توليد مقالات در حوزه طب ايراني 

كسب كرده ايم. 
 معاون آموزش و فرهنگ ترافيك پلي��س راهور تهران بزرگ گفت: 
سال گذشته ۱۰ موتور سيكلت س��وار در تونل هاي پايتخت جان خود 
را براثر تصادف از دس��ت دادند؛ گزارش هاي رس��مي نش��ان مي دهد 
۳۸ درصد از تخلفات ترافيكي ش��هر تهران به موتورسيكلت س��واران 

مربوط است. 

داريم تمام مي ش�ويم ! 0/6 درصد! اين نرخ رش�د 
جمعيت كشورمان براي سال 1401 است كه نشان 
مي دهد چندان فاصله اي با صفر و منفي شدن آمار 
رشد جمعيتي نداريم و س�ناريوي انقراض نسلي 
از آنچه فكرش را مي كنيم به ما نزديك تر اس�ت! 
نرخ رش�د جمعيت از۳/9درصد در سال 1۳6۵ به 
0/6درصد در س�ال 1401 رس�يده تا ما ركورد دار 
كاهش نرخ رش�د جمعيت در جهان باشيم. ساير 
آمارها هم وضعيت خوبي را به تصوير نمي كش�د. 
نرخ س�المندي هم به بيش از 11/۵ درصد و قريب 
به 1۲ درصد افزايش يافته و تع�داد مواليد هم در 
س�ال 1401 بيش از 44 هزار نفر كاه�ش را تجربه 
كرده است تا نشان دهد در لبه پرتگاه جمعيتي قرار 
داريم. همه اين ركورد شكني ها در حوزه جمعيت 
در حالي اتفاق مي افتد كه چيزي حدود يك سال 
و نيم از ابلاغ قان�ون حمايت از خان�واده و جواني 
جمعيت و تش�كيل دبيرخانه س�تاد ملي جمعيت 
مي گ�ذرد، اما خروجي اين س�تاد ب�راي جمعيت 
رشد چشمگير روند كاهشي جمعيت است! امري 
كه نشان مي دهد نه قانون جواني جمعيت كارايي 
داش�ته و نه س�تاد ملي جمعي�ت و دبيرخانه اين 
ستاد براي اجراي همين قانون نصفه نيمه و ناقص 
كاري از پيش برده است. دولت هم كه انگار چندان 
روي خوش�ي به اج�راي قان�ون جوان�ي جمعيت 
ندارد و س�ازمان برنامه و بودجه تنه�ا ۵درصد از 
بودجه اين قانون را داده است. برون داد اين ماجرا 
از يك س�و ش�تاب روند كاهش�ي جمعيت و روند 
افزايشي سالمندي و بي اعتبار ش�دن تنها قانون 
حمايتي از جمعيت و خانواده در نزد مردم اس�ت. 

اوضاع جمعيتي كش��ور به هيچ وجه مناسب نيست و 
خطر انقراض نس��ل ايرانيان حالا ديگر يك سناريوي 
بدبينانه و دور نيست. رشد جمعيت كشورمان در سال 
۱4۰۱، ۰/۶ درصد بوده و چيزي به صفر و منفي شدن 
رش��د جمعيتي باقي نمانده تا رفته رفت��ه به انقراض 
جمعيت نزديك شويم. به خصوص اينكه روند كاهش 
جمعيت و سالمندي جامعه آنچنان با شتاب رو به تزايد 
است كه ايران در دنيا در حوزه روند كاهش جمعيت 

ركورد دار است. 
با تمام اينها اما با انفعالي آش��كار در ح��وزه تلاش و 
برنامه ريزي براي رشد جمعيت مواجهيم، به گونه اي 
كه تصويب و ابلاغ قانوني براي حماي��ت از خانواده و 
جواني جمعيت نزديك به يك ده��ه زمان برد و حالا 
هم كه يك س��ال و نيم از ابلاغ اي��ن قانون مي گذرد. 
به تعبير كارشناس��ان در خوشبينانه ترين حالت تنها 
۳۰درصد از آن اجرايي ش��ده و تكاليف اين قانون در 
دعواي بودجه اي ميان دستگاه ها بر زمين مانده است. 
بگذريم از اينكه خود قانون حمايت از خانواده و جواني 

جمعيت هم انگار چندان جامع و كارا نيست !
  0/6 درصد؛  سهم جمعيت از رشد! 

سيد محمد طباطبايي، معاون بهداشت دانشگاه علوم 
پزشكي ايران در آس��تانه هفته ملي جمعيت با تأكيد 
بر اينك��ه ش��اخص هاي جمعيتي اي��ران در وضعيت 
هشدار قرار دارد و ما با سرعت به سمت پيري جمعيت 
حركت مي كنيم، مي گويد:  »  نرخ رشد جمعيت كشور 
در س��ال ۱۳۶5 ح��دود ۳/9 درصد بود يعن��ي اينكه 
سالانه ۳/9درصد به جمعيت كشور اضافه مي شد و در 
سال هاي اخير نرخ رشد دائماً كاهش پيدا كرده است تا 
اينكه در سرشماري سال 95 به ۱/۲ درصد رسيد و تا 
پايان سال ۱4۰۰ نرخ رشد جمعيتي كشور به ۰/۶درصد 
و كمتر از يك درصد رسيده است.« مهم ترين شاخص 
در تحولات جمعيت ش��اخص نرخ باروري است؛ سال 
۱۳۶5 نرخ باروري ما 5/۶ فرزند به ازاي هر زن بود كه 

اين ميزان در زمان حاضر به ۱/۶ رسيده است. 
به گفته معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشكي ايران، 
در ۲۰ساله آينده نرخ رشد جمعيتي منفي را در كشور 

تجربه خواهيم كرد و اين ميزان پايين ترين نرخ باروري 
منطقه غرب آسيا و جهان اسلام در ايران خواهد بود. 

همچنين در صورت ادامه روند فعلي در سال ۱4۳۰ 
حدود ۳۰ درصد جمعيت كشور ما سالمند خواهند بود؛ 

يعني به ازاي هر سه نفر يك سالمند خواهيم داشت. 
از نگاه طباطبايي طبق آخرين پيمايش ملي كه در 
كشور انجام ش��د و در آن دلايل تمايل و عدم تمايل 
به فرزندآوري بررس��ي ش��د، دو علت اصل��ي اوليه 
افراد ب��راي عدم تمايل ب��ه فرزن��دآوري، نگراني از 
تأمين آينده فرزندان جديد و داشتن تعداد فرزندان 
كافي بوده اس��ت. بخش��ي از اين نگاه در واقع نتيجه 
سياست هاي كنترل جمعيتي در س��ال هاي قبل و 
ترويج فرهن��گ »دو فرزند كافي اس��ت« و » فرزند 

كمتر، زندگي بهتر« است. 

   قانون ناكافي و اجرايي ناقص 
صالح قاسمي، پژوهش��گر حوزه جمعيت هم براي به 
تصوير كشيدن وضعيت جمعيتي كشور به آمار استناد 
مي كند و به »جوان« مي گويد: » در آخرين سالي كه 
پشت سر گذاشتيم، يعني ۱4۰۱ نرخ رشد جمعيت 
به ۰/۶ درصد رس��يده و روند كاهش��ي داشته است. 
نرخ باروري نيز به ۱/۶ درصد به ازاي هر زن رس��يده 
و كاهشي اس��ت. از س��وي ديگر آمارهاي سالمندي 
را داريم كه نرخ س��المندي به بيش از ۱۱/5 درصد و 
قريب به ۱۲ درصد افزايش يافته اس��ت. تعداد مواليد 
هم در س��ال ۱4۰۱ بيش از 44 هزار كاهش را تجربه 

كرده است.«
از نگاه وي آمارها و وضعيت جمعيتي كشورمان حاكي 
از اين است كه اهداف سياست ها و قانون هنوز محقق 

نشده و اين روند به واسطه فاكتورهاي متعددي اتفاق 
افتاده كه نخستين دليل آن كافي نبودن و غير جامع و 

غير دقيق بودن قانون جواني جمعيت!
قاسمي معتقد است» واقعيت اين است كه اين قانون 
قدم اول است كه بايد با قدم هاي بعدي تكميل شود، 
اما متأسفانه هنوز در اجراي همين قدم اول به درصد 

قابل قبول نرسيده ايم.«
وي تصريح مي كن��د:» در خوش��بينانه ترين حالت، 
سال ۱4۰۱ حدود ۳۰ درصد از قانون جواني جمعيت 
اجرايي ش��ده در حالي كه قانون زمان��ي براي جامعه 
محس��وس مي ش��ود كه به بيش از ۶۰ درص��د اجرا 

برسد.«
ديگر فقدان يك پيوست فرهنگي- هنري- رسانه اي 
براي اجراي قانون جواني جمعيت دليل ديگري است 

كه قاسمي براي روند نامناسب آمارهاي جمعيتي بر 
مي ش��مرد و مي افزايد: » جامعه ايراني هوشمند است 
و خانواده و جامع��ه ايراني در حال رص��د رفتار نظام 
برنامه ريزي است و ممكن است طي اين دو، سه سال 
با عدم اجراي درست قانون، اين خانواده هوشمند كه 
در حال رصد رفتار است، به اين نتيجه برسد كه نظام 
مديريت برنامه ريزي به رغم اينكه ش��عار حمايت از 
فرزن��دآوري را مي دهد، اما حماي��ت از فرزند آوري را 
اجرايي نمي كند ! در اين صورت پيگيري قانون خودش 

به يك رفتار ضد جمعيتي تبديل خواهد شد.«
اين پژوهش��گر در عين حال تصريح مي كند: » امروز 
مسير فرهنگ سازي تا حدودي بسته است. چون موانع 
اوليه اقتصادي از پيش پاي جوان ها برداشته نشده و از 
اين بابت مطالبه اجراي قانون و عمل به وظيفه نظارتي 

دستگاه هاي نظارتي، بسيار تعيين كننده است.«
قاس��مي با انتقاد از ناكارآمدي س��تاد ملي جمعيت 
مي افزايد: »به رغم اينكه يك س��ال و چند ماه بيشتر 
از به وجود آمدن اين س��تاد ملي و انتص��اب دبير آن 
نگذشته است، اما ظاهراً اين س��تاد به يك مجموعه 
خنثي، ناكارآمد و بي تأثير در فرايند مديريت جمعيت 

تبديل شده است.«
   جواني جمعيت لنگ بودجه 

يكي ديگر از موضوعات مهم درباره اجراي قانون جواني 
جمعيت، موضوع بودجه است. آنطور كه اميرحسين 
بانكي پور، رئيس كميسيون قانون حمايت از خانواده 
و جواني جمعيت مجلس مي گويد س��ازمان برنامه و 
بودجه فقط حدود 5 درصد از اعتبار مورد نياز اجراي 
قانون جواني جمعيت را تخصيص داده است. به گفته 
وي، س��ازمان برنامه و بودجه خ��لاف جهت حمايت 
از جواني جمعيت اس��ت، ب��ه طوري ك��ه در بودجه  
امسال با وجود متوس��ط افزايش 4۰ درصدي بودجه 
بخش هاي ديگر، بودجه جواني جمعيت ۳۷/5 درصد 
كاهش يافته اس��ت. ضمن اينكه پارسال هم سازمان 
برنامه و بودجه  از نزديك به ۱۱ ه. م. ت بودجه قانون 
جمعيت، كمتر از 5۰۰ ميليارد تومان را تخصيص داد 
و اين اقدام يعني س��ازمان برنامه و بودجه در مس��ير 

ضدجمعيتي است. 
انس��يه كتابچي، معاون برنامه ريزي و پايش عملكرد 
ستاد ملي جمعيت با اشاره به بودجه ۷/5 همتي اجراي 
قانون جواني جمعيت طي امسال  مي گويد: » اگر تمام 
اعتبار متمركزي كه در بودج��ه ۱4۰۲ براي اجراي 
قانون جواني جمعيت ديده شده است نيز محقق شود، 

باز هم كفاف اجراي تكاليف اين قانون را نمي دهد.«
از نگاه وي اكنون براي قض��اوت كردن درباره اثرگذار 
بودن يا نبودن اين قانون خيلي زود است، چراكه آبان 
۱4۰۰ اين قانون ابلاغ شد، ولي عملًا دو سال از اجرايي 
شدن اين قانون نگذشته اس��ت. اكثر مواد اين قانون 
نيازمند آيين نامه ها و دستورالعمل هاي اجرايي بودند 
كه دستگاه ها بين شش تا هشت ماه نخست ابلاغ آن 
مشغول تدوين و تصويب و ابلاغ اين دستورالعمل ها و 

آيين نامه ها بودند. 
معاون برنامه ريزي و پايش عملكرد ستاد ملي جمعيت 
در پاسخ به سؤالي درباره چرايي عدم تخصيص بودجه 
براي اجراي قانون جواني جمعي��ت، اينگونه توضيح 
مي دهد: » ستاد ملي جمعيت هماهنگ كننده اجراي 
قانون است، اما مثل تمام دستگاه هاي ديگر، مطالبه گر 
اعتبار از سازمان برنامه و بودجه است. ما طبق تكليف 
قانوني خود در ستاد ملي جمعيت جدول نحوه توزيع 
۱۰/۷ هزار ميليارد توم��ان را مصوب و تدوين كرديم 
و به تصويب ستاد رس��انديم. رئيس جمهوري نيز اين 
امر را توش��يح كردند و آماده واگذاري به دس��تگاه ها 
شد؛ دس��تگاه ها نيز از قبل آماده بودند، يعني برنامه 
آنها براي جذب بودجه آماده بود، اما متأسفانه به رغم 
آمادگي دستگاه هاي مجري و پيگيري مكرر دبيرخانه 
ستاد ملي جمعيت، تا پايان سال ۱4۰۱ اين اعتبار به 

دستگاه ها واگذار نشد.«

سرانه دندانپزشك ايران پايين تر از عربستان، تركيه، سوريه و اردن است

دندانهايپوسيدهایرانیهارا»کرمکمبودها«میخورد!

داریمتماممیشویم!
خروجي ستاد ملي جمعيت، كاهش جمعيت بوده است
 ما ركورددار كاهش نرخ رشد جمعيت در جهان شديم

دبير ش�وراي آموزش دندانپزش�كي و 
تخصصي وزارت بهداشت، با اين فرض 
كه در كش�ور از نظر تعداد دندانپزشك 
مشكل حادي وجود ندارد، راه حل را در 
بهبود توزيع دندانپزشكان و تمركز زدايي 
مي داند. ام�ا بايد گفت ب�ا اينكه توزيع 
اين پزشكان در كشور نامناسب است، 
»تعداد محدود دندانپزش�كان« اس�ت 
كه باعث كمتر شدن دسترسي مردم به 
خدمات شايسته دندانپزشكي مي شود. 
 رض��ا يزدان��ي، دبي��ر ش��وراي آم��وزش 
دندانپزشكي و تخصصي وزارت بهداشت 
در حاشيه بيس��ت و نهمين كنگره جامعه 
دندانسازان كشور با اشاره به اينكه در حال 
حاضر 44 دانشكده دندانپزشكي در كشور 
فعال هستند كه حدود ۱۶ هزار دانشجو و 
۲ هزار عضو هيئت علمي دارند، گفت: »در 
حال حاضر در كش��ور به نسبت هر ۲هزار 
نفر، يك دندانپزش��ك داريم كه نس��بت 
مناس��بي اس��ت. « به عبارت ديگر طبق 
گفته دكتر يزداني، سرانه دندانپزشك در 
كش��ور حدود 5۰ نفر ب��ه ازاي ۱۰۰ هزار 
نفر جمعيت خواهد بود. پي��ش از اين نيز 
دكتر كدخدازاده، دبير پيش��ين ش��وراي 
آموزش دندانپزش��كي و تخصصي، خرداد 
ماه ۱4۰۱ در يك نشس��ت خبري ضمن 
بيان دلايل مخالفت خود با مصوبه افزايش 
ظرفيت دندانپزش��كي، ضم��ن تكرار اين 
آمار، با ف��رض قرار دادن اينكه در كش��ور 
حدود 4۰ هزار دندانپزشك فعاليت دارند، 

عدد 5۰ دندانپزشك به ازاي هر ۱۰۰ هزار 
نفر را به عنوان سرانه دندانپزشكي كشور 

معرفي كرده بود. 
 طبق آمارهاي س��ازمان نظام پزشكي، به  
نظر مي رسد تعداد كل دندانپزشكان فعال 
كشور 4۰ هزار نفر نباش��د. در واقع صرفاً 
با در نظرگرفتن دندانپزش��كان فوت شده، 
بازنشسته، غير فعال  و مهاجرت كرده اين 
عدد به دست خواهد آمد. در مقابل، نقشه 
راه درمان كشور تعداد دندانپزشكان فعال 
كشور را حدود ۳۰ هزار نفر اعلام كرده كه 
طبق آن، به ازاي ه��ر ۱۰۰ هزار نفر حدود 

۳5 دندانپزشك فعاليت مي كنند. 
 سرانه دندانپزشك پايين تر از تركيه 

و عربستان!
ايران در مقايسه با كش��ورهاي گروه ۲۰، 
سرانه دندانپزشكي پاييني دارد. به عبارت 
ديگر، همانطور كه در نمودار آمده، براساس 
داده هاي سازمان بهداشت جهاني، ايران از 
نظر سرانه دندانپزشكي در بين اين كشورها، 
جزو شش كش��ور پاياني است. همچنين 
در مقايس��ه با كش��ورهاي منطقه، سرانه 
دندانپزشكي ايران پايين تر از كشورهايي 
از جمله عربس��تان، تركيه، سوريه و اردن 

است. 
براي مقايس��ه بهتر، مي توان »ش��اخص 
برابري قدرت خريد« را ب��ه كار گرفت. در 
نمودار ديگر مقايسه س��رانه دندانپزشكي 
در ايران و كشورهاي با قدرت خريد مشابه، 
نمايش داده شده اس��ت. طبق اين نمودار 

سرانه دندانپزشكي در ايران از كشورهايي 
همچون آلباني، كوب��ا و كلمبيا نيز كمتر 
است. حال اين س��ؤال پيش مي آيد كه با 
وجود اين تفاوت هاي فاحش بين س��رانه 
دندانپزشكي ايران و كش��ورهاي مشابه، 
چگونه مي توان تعداد دندانپزشكان كشور 

را مناسب دانست؟ 
 راه حل كجاست!

دكتر يزداني با اين ف��رض كه از نظر تعداد 
دندانپزش��ك مش��كل ح��ادي نداري��م، 
راه حل را در بهبود توزيع دندانپزش��كان و 
تمركز  زدايي مي داند، اما بايد گفت با اينكه 
توزيع دندانپزشكان در كش��ور نامناسب 
اس��ت، تعداد محدود اين پزش��كان باعث 
كمتر شدن دسترس��ي مردم به خدمات 

شايسته دندانپزشكي مي شود. 
در سال گذشته، پيرو مصوبه شوراي  عالي 
انقلاب فرهنگي مبني بر افزايش ظرفيت 
رشته دندانپزش��كي عمومي و تخصصي، 
ظرفيت پذيرش اين رشته در كشور، ۲9۰ 
صندلي افزايش يافت و به عدد ۲هزارو۲۱5 
نفر رسيد. بر همين اساس تا سال ۱4۰4، 
ظرفيت پذيرش اين رشته به ۳هزارو۳۲5 
نفر افزايش مي يابد و پ��س از آن در مورد 
تداوم اين طرح تصميم گيري خواهد شد. 
اين انتظار مي رود با افزايش ظرفيت بخشي 
از كمبود دندانپزش��كي كه در حال حاضر 
وجود دارد، برطرف گ��ردد و مردم به طور 
عادلانه به خدمات دندانپزشكي باكيفيت 

و به صرفه دسترسي پيدا كنند. 

حسین سروقامت

نويسنده كتاب »كي« اثبات مي كند زمان افت )خستگي( زهر 
است و زمان استراحت، پادزهر!

 وي آنگاه از پنج اصل مهم پرده برمي دارد. 
چيزي بهتر از هيچي است؛ شركت دسكتايم نرخ طلايي نسبت 
كار به اس�تراحت را يافته اس�ت؛ افراد داراي عملكرد بالا ۵۲ 

دقيقه كار كرده، 17 دقيقه استراحت مي كنند. 
حركت بهتر از ايستايي است؛ نشس�تن همچون سيگار مخل 

سلامتي است. بعد از هر ساعت كار، پنج دقيقه قدم بزنيد ! 
اجتماع بهتر از تنهايي است؛ تحقيقاتي در ادارات كره جنوبي 
نش�ان مي دهد اس�تراحت اجتماعي )ارتباط با هم�كاران( از 
اس�تراحت ش�ناختي )فضاي مج�ازي( و اس�تراحت غذايي 

)خوردن خوراكي( در بهبود روحيه مؤثرتر است. 
بيرون بهتر از داخل است؛ استراحت در كنار طبيعت، گياهان و 

نهرها بهترين ابزار  تجديد قواست! 
رهايي كامل بهتر از نيمه درگير بودن است؛ يك كلمه: استراحت 

بدون تكنولوژي! 
اين موارد را يادداشت كنيد، از اين پس به كار بنديد. 
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  سلامت

زهرا چيذري 
  گزارش  

   سرانه دندانپزشک ايران در مقايسه با كشورهاي عضو گروه 20 )دندانپزشک به ازاي 100 هزار نفر جمعیت(

   سرانه دندانپزشک ايران در مقايسه با كشورهاي مشابه از نظر برابري قدرت خريد - PPP )دندانپزشک به ازاي 100 هزار نفر جمعیت(

ن�رخ رش�د جمعي�ت از۳/9درص�د در 
س�ال 1۳6۵ ب�ه 0/6درصد در س�ال 1400 
رس�يده اس�ت. نرخ س�المندي هم قريب 
به 1۲درصد افزايش يافت�ه و تعداد مواليد 
ه�م در س�ال 1401 بي�ش از 44 ه�زار نفر 
كاهش را تجربه كرده اس�ت تا نش�ان دهد 
در لبه پرت�گاه جمعيتي ق�رار داريم. همه 
اي�ن ركورد ش�كني ها در ح�وزه جمعيت 
در حالي اتف�اق مي افتد كه چي�زي حدود 
يك س�ال و ني�م از ابلاغ قان�ون حمايت از 
خان�واده و جوان�ي جمعي�ت و تش�كيل 
دبيرخانه س�تاد مل�ي جمعي�ت مي گذرد

20ميليونخانوار
تحتپوششفيبرنوريقرارميگيرند

به گفته وزير ارتباطات، تا پايان دولت س�يزدهم، ۲0 هزار خانواده 
و صاحب كس�ب و كار تحت پوش�ش فيبر نوري ق�رار مي گيرند. 
عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در حاشيه آيين آغاز 
عمليات اجرايي اتصال مدارس به طرح فيبرنوري كه با حضور رضامراد 
صحرايي، سرپرست وزارت آموزش و پرورش در دبستان شهيد همداني 
پرديس برگزار شد، در خصوص اقدامات اين وزارتخانه براي »اينترنت 
كودك و نوجوان« اظهار كرد: سال گذشته خدمت جديدي را با عنوان 
كودك و نوجوان براي والدين و بچه ها راه اندازي كرديم؛ اگر به سايت 
https://456. ir مراجعه كنيد، اپليكيشنی براي والدين و بچه ها وجود 
دارد كه روي گوشي نصب مي شود.  وي ادامه داد: پدر و مادرها مي توانند 
نحوه مصرف اينترنت و فضاي مجازي توسط فرزندان شان را مديريت 
كنند؛ يعني تعيي��ن كنند كه آنه��ا كجاها مي توانند برون��د و كجاها 
نمي توانند بروند؛ همچنين با شماره گيري #45۶* در اپراتورهاي همراه 

هم مي توانند اين امكان را براي فرزندان شان فعال كنند. 
زارع پور افزود: در س��ايت 45۶ ه��م يك موتور جس��ت وجوگر كاملًا 
ايمن براي بچه ها ايجاد ش��د كه در جس��ت وجو با محتواي نامناسب 
روبه رو نخواهند شد؛ منتها كم استفاده مي ش��ود چون كمتر تبليغ و 
اطلاع رساني شده است. وظيفه ما اين اس��ت كه براي بچه ها خدمات 
پرس��رعت، باكيفيت، امن و ايم��ن را فراهم كنيم ت��ا بتوانند حداكثر 

استفاده از اينترنت را داشته باشند بدون اينكه آسيبي به آنها برسد. 
وي ادامه داد: مطابق آخرين آماري كه ما گرفتيم حدود يك ميليون نفر 
از اين خدمت استفاده كرده اند، ولي ما جامعه ۱۶ ميليون دانش آموزي 

داريم كه آرزو داريم همه از اين امكان استفاده كنند. 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: دولت مردمي سيزدهم به دنبال 
فراهم كردن يك شبكه پرسرعت و باكيفيت و امن براي همه هموطنان 
اس��ت.  وي ادامه داد: پروژه عظيم فيبرنوري منازل و كسب و كارها را 
يك سالي است كه شروع كرديم و برنامه مان اين است كه تا پايان دولت 
و در افق ۱4۰4، تعداد ۲۰ ميليون خانوار و كسب و كار تحت پوشش 
فيبر نوري قرار بگيرند و سرعت هايي معادل 9۰۰ مگابيگ بر ثانيه را كه 
۶۰ تا 9۰ برابر سرعت فعلي است، در اختيار مردم قرار دهيم.  زارع پور 
افزود: در حال حاضر ۳ ميليون خانوار تحت پوش��ش قرار گرفته اند و 
هدفگذاري ما در سال جاري ۸ تا ۱۰ ميليون خانوار است و ان شاءالله تا 
پايان دولت به ۲۰ ميليون خانوار خواهيم رسيد.  وي با بيان اينكه درباره 
مدارس هم اتصال را ش��روع كرديم و نه فقط پوش��ش  گفت: پوشش، 
امكان دسترسي است و اتصال به اين معني است كه بهره برداري كنند؛ 
برنامه مان اين است كه امسال حداقل ۳۰ تا 4۰ درصد از مدارس شهرها 
را متصل كنيم و سال بعد هم ۳۰ تا 4۰ درصد متصل مي شوند و تا پايان 

دولت، ان شاءالله همه مدارس كشور را متصل خواهيم كرد. 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره تس��هيلات جهت اس��تفاده 
مردم از فناوري فيبرنوري  اظهار كرد: بخش زي��ادي از هزينه اين كار 
را دولت تقبل كرده و زيرس��اخت ها را فراهم مي كند؛ براي اتصال هم 
دولت ۲ميليون تومان يارانه پيش بيني كرده است و در اختيار اپراتورها 
قرار مي دهد كه تقريباً هزينه هاي فيبركشي از كابل هاي نوري تا منزل 
مردم را پوش��ش مي دهد.  وي ادامه داد: هزينه مودم باقي مي ماند كه 
مردم خودش��ان بايد تقبل كنند، البته برخي اپراتوره��ا هم اين را به 
صورت قس��طي از مردم دريافت مي كنند. اين اتفاق يك تحول بسيار 
بزرگ است. تا پيش از اين اگر كسي فيبرنوري مي خواست بايد حداقل 
چند ده ميليون تومان هزينه مي كرد، اما اكنون تقريباً به شكل كم هزينه 
و رايگان در اختيار مردم قرار مي گيرد.  وي در پاسخ به اين پرسش كه 
مدت زمان اتصال چقدر است، گفت: در جاهايي كه پوشش وجود دارد، 

اپراتورها متعهد هستند كه ظرف يك ماه خدمات را ارائه دهند. 


